
Økologisk spisemærke – vejledende eller vildledende !

Vigtige overvejelser vedr. opgørelse af Økologiprocenten for at opnå det økologiske spisemærke i 
hhv. bronze, sølv eller guld:

Hvordan bliver Økologiprocenten gjort op ? 

Er det ud fra antallet af Kg økologi af total antal Kg varer eller er det opgjort i KR ? – Det giver 
meget forskellig resultater.

Hvad der giver det bedste billede eller det , som viser det reelle?

Er det kg af råvarerne eller prisen på råvarerne.?

EX.  Daginstitution i Silkeborg ( Vuggestue 15 børn, børnehave 66 børn)

Økologiprocenten opgjort i  hhv.  ud fra mængden i kg og prisen i kr.

% ( KG)                            %  (KR)

December 2013:                               65 %                                 56%

Januar 2014                                       72%                                 61%

Februar 2014                                     70%                                  56%

Opgjort ud fra KG et rent SØLV mærke

Opgjort ud fra KR et pænt stort BRONZE mærke – det får vi overrakt på Food Expo messen af 
fødevareministeren.

Det kan ligeså godt have været SØLV.

Hvem kan se på Bronze eller Sølvmærket om det er opgjort ud fra kr. eller ud fra kg?

Hvorfor skal der ikke skiltes løbende med de reelle økologiprocenter ?

Vis procenterne på de enkelte måneder, når der f.eks. klikkes på ”Spisemærkerne” på 
institutionernes/spisestedernes hjemmesider.?

Så kan forbrugerne se det faktiske billede – altså fakta. Det er da ikke lige meget, om det er 30% 
eller 55% økologi ( Bronzemærket).

Når vi på f.eks. på daginstitutions området kan vise alt lige fra Bronze,  Sølv – og Guldmærker, 
er det så sammenligneligt og helt reelt  ?

 Mærkerne viser jo kun økologiprocenten i det, der faktisk serveres, men er ikke sat i forhold til 
antallet af måltider, der serveres. Min påstand er derfor, at det ikke viser et reelt og 
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sammenligneligt billede af økologien.

 EX. En daginstitution i Silkeborg med Bronze/Sølv afhængig om det er udregnet i Kr. eller Kg.

Kostordningen tilbyder:

Morgenmad med mælk (havregryn/havregrød)

Formiddagsmad med brød (rugbrød/grovbrød/knækbrød),

smøreost, smør og gulerødder i vuggestue og børnehave.

Frokost: Varm mad (2 x ugentligt) og smør selv med grønt/råkost (3x ugentligt)

Vuggestuen får serveret mælk, børnehaven vand.

Eftermiddagsmad: Friskbagt grovbrød og udskåret frugt

Vuggestuen får desuden smør, smøreost og evt. lidt pålæg på deres grovbrød.

Altså en kost der dækker 70% af dagens indtag.

EX : En daginstitution  med Guldmærke.

Kostordningen tilbyder:

Morgenmad : Som ovenfor

Formiddagsmad rugbrød uden noget på (som ex. smør/oste osv.)

Frokost med kold/varm mad og hvor vuggestuen ikke får serveret mælk, men vand.

Eftermiddagsmad : Medbragt hjemmefra, da det ikke serveres i kostordningen.

En kost der her kun dækker ca. 55 % af dagens indtag.

Det er selvfølgelig Guld i den mindre del af dagkosten der serveres, efter ønske fra 
forældrebestyrelsen. Det er sikkert et ønske, da disse forældre i bestyrelsen selv har mulighed 
for at købe økologi til deres børn til den andel, som de står for.

Men er det alle børnene der har den mulighed?

Den første kostordning dækker en væsentlig større andel af børnenes dagskost.

Der tilgodeses også de børn, hvis forældre ikke har muligheden for at betale for økologi.

Så jo mindre mad der serveres for det forældrebetalte beløb desto højere bliver 
økologiprocenten.

Hvor er de gode intentioner om at alle vores børn skal have mest muligt økologi og stadig en 



rigtig sund kost.? Burde det ikke netop afspejles i de økologiske spisemærker ?

En udbyder af hjælp til økologisk omlægning, fremfører at det sagtens kan ske inden for de 
økonomiske rammer der er i dag. Ja, det kan det også med Bronze og med Sølvmærket. Men 
det kan det ikke med Guldmærket.

Det lyder jo ellers godt også med Guldmærkerne, men er det hensigtsmæssigt, at det kan blive 
aktuelt at skære ned på antallet af måltider og en indskrænkning i forhold til at servere mælk i 
vuggestuen, blot for at kunne skilte med et GULD mærke. Hvor stor en del af vuggestuebørnene 
når at drikke en halv liter mælk hjemme ? Er det ernæringsmæssigt godt nok ?

Jeg er uddannet ernærings og husholdningsøkonom og er meget bekymret for den tendens at 
økologimærke jagten kan komme til at betyde en nedprioritering i antallet af måltider og af f.eks. 
mælk til vuggetuens børn og overlader til forældrene at sikre det resten af dagen. Det er jo ikke 
alle forældre der har ressourcerne til at sikre deres børn det, der reelt ikke tilbydes i institutionen.

Giver vi kun de privilegerede forældrene et reelt valg og lader vi alle de andre børn i stikken?


